

Sulaiman Mohammed Kalander

Former Censor of Libraries in University of Kuwait

Kuwait, Selected and Annotated Bibliography on Yemen, 1973

### **Introduction of Book**

Based on the attention of esteemed Council of Minister to establish a department for documents of Kuwait, Gulf and Arabian Peninsula in the library of the University, the censorship, according to the approval and encourage of Mr. Anwar Al-Noori, secretary-general of the University, contacted with Mr. Sultan Nagi in order to take actions for printing and publishing this bibliography at the expenses of University of Kuwait, as one of the bibliographies of local and national significance issued by the censorship.

This bibliography contains Arabian and English annotated references about Yemen, that many of Arabic references reached 822, 263 are manuscripts, while the foreign references reached 1779. All these references are arranged objectively.

Noteworthy, the author initiated the Arabic part by an introduction on the bibliographical importance, and difficulties he faced in England and Egypt, and Yemen itself, for the sake of getting information. He also introduced the foreign part by a short essay about the history of Yemen. This bibliography comprised all what was issued on Yemen up to the midyear of 1972.

The censorship acknowledges Mr. Sultan Nagi on his great efforts exerted over the years to prepare this bibliography. Also we thank Dr. Ahmed Badr and Mr. Ibrahim Al-Khazendar for oversight to check and correct the proof sheets of the Arabic part especially. As the censorship mentions that many Arabic and foreign references – in this bibliography are in need of supplementation or correction in its bibliography, while the censorship hopes to issue the next edition in the state of more completion in God's willing.

We hope that this bibliography will fulfill the expected purpose, which prompted the scientific research movement in Kuwait, Gulf and Arabian Peninsula due to the relevant connection among these countries of the region in terms of history and geography, and even in hopes and ambitions too.

## مقدمة

انطلاقاً من اهتمام مجلس الوزراء الموقر باتشاء قسم لوثائق الكويت والخليج والجزيرة العربية بمكتبة الجامعة .. فقد قامت المراقبة - بناء على موافقة ونشجيع الاستاذ / انور النوري امين عام الجامعة - بالاتصال بالسيد / سلطان ناجي لاتخاذ اجراءات طبع ونشر هذه البليوجرافيا على نفقة جامعة الكويت ، كواحدة من البليوجرافيات ذات الاهمية الوطنية والقومية التي تصدرها المراقبة.

وتحتوي هذه البليوجرافيا على المصادر المختارة العربية والاجنبية عن اليمن ، وقد وصل عدد المصادر العربية ٨٢٢ منها ٢٦٣ مخطوطا ، اما المصادر الاجنبية فقد وصل عددها ١٧٧٩ وهي مرتبة موضوعيا .

وما تجدر الاشارة اليه ان المؤلف قد استهل الجزء العربي بمقدمة عن اهمية البليوجرافيا ، والصعوبات التي واجهها في انجلترا ومصر وفي اليمن نفسها ، للحصول على المعلومات .. كما استهل الجزء الاجنبي بمقال قصير عن تاريخ اليمن . وهذه البليوجرافيا تضم ما صدر عن اليمن حتى منتصف عام ١٩٧٢ .

والمراتب تشكر السيد / سلطان ناجي على الجهد الكبير الذي بذله على مدى سنوات طويلة في اعداد البليوجرافيا .. كما تشكر السيد الدكتور احمد بشر والسيد ابراهيم الخازندار بالمراقبة على مراجعتها وتصحيحها لبروفات الجزء العربي منها . كما تنوه المراقبة الى ان هناك كثيرا من المصادر العربية والاجنبية - في هذه البليوجرافيا - تحتاج الى استكمال او تصحيح في فهرستها .. ولكن المراقبة تأمل ان تصدر الطبعة القادمة باذن الله وهي اكثر اكتمالا .

ونحن نرجو ان تحقق هذه البليوجرافيا الغرض الذي اعدت من اجله ، وهو دفع حركة البحث العلمي عن الكويت والخليج والجزيرة العربية ، نظراً للارتباط الوثيق بين اقطار هذه المنطقة في التاريخ والثقافة بل وفي الامل والطموحات كذلك .

سليمان محمد كندر

مراقب المكتبات

✻ جلسة ( ٧١-٢٤ ) بتاريخ ٧١/٥/٢ ، جلسة ( ٧١-٢٥ ) بتاريخ ١٢/٧/١٩٧١ .